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FME, de ondernemersvereniging van de technologische industrie, wil graag reageren op deze 

consultatie van de Erkende Maatregelen Lijsten (EML). FME onderschrijft volledig nut en noodzaak 

van energiebesparing. Wat wordt bespaard hoeft immers niet te worden opgewekt en 

getransporteerd van de productielocaties naar de eindgebruiker. De aanleg van duurzame 

energieproductie en netwerken kan goedkoper en eerder gereed zijn als Nederland nog meer doet 

aan energiebesparing.  

Bedrijfsleven overtrof eerdere doelen energiebesparing 

Het is jammer dat het kabinet er niet voor gekozen heeft de succesvolle Meerjaren Energieafspraak 

(MJA) te verlengen. De resultaten van de bedrijven hebben immers de doelen ruimschoots 

overtroffen. Zoals uit de laatste Resultatenbrochure blijkt, is over de hele convenant periode (dus 

2005-2020) het MJA convenantdoel van 30% met 67% ruim overschreden. Dat geldt ook voor het 

subdoel van 20% interne proces-efficiency verbetering dat een resultaat van 26,5% laat zien. We 

kunnen dus (met enige trots) zeggen dat beide doelen van het MJA3 convenant ruimschoots zijn 

gehaald. Bron: MJA resultaten brochure 2017-2020. Kritiek dat het bedrijfsleven te laat zou zijn 

begonnen met verduurzamen wordt door FME dus niet herkend en de feiten bewijzen het tegendeel. 

Energiebesparing is meer dan het nemen van een reeks maatregelen op bedrijfsniveau.  

 

Energie besparen doen we samen 

Energie besparen is meer dan een lijst met maatregelen afvinken. Het gaat ook om kennis delen, de 

samenhang en samenwerking tussen bedrijven onderling, het kunnen plaatsen van maatregelen in 

de tijd en slimme keuzes maken of niet eerst locatie X in plaats van Y moet worden aangepakt. FME 

mist in het beleid ook de koppeling met circulariteit wat in het MJA bekend stond als ketenefficiency. 

De overheid zet nu al haar kaarten in op een wettelijke aanpak, maar energiebesparing is meer dan 

dat. Met name bij grote bedrijven -die ook onder de energiebesparingsplicht zijn gaan vallen door 

middel van een onderzoek plicht, bestaat het risico dat ze zich gedwongen zien om heel veel kleine 

maar verplichte maatregelen te nemen die veel middelen en menskracht kosten maar minder 

energie besparen ten opzichten van het doorvoeren van één of twee grote projecten vooral gericht 

op proces efficiency.  

FME ondersteunt het nemen van proces efficiency maatregelen met het Project bedoeld om in 2025 

6 Mton CO2 te reduceren op basis van al bestaande technologie.  Project 6-25 was in eerste instantie 

bedoeld voor de top 100 van ETS bedrijven, maar breidt haar diensten uit naar de hele groep ETS 

bedrijven en de groep voormalige MJA en MEE bedrijven. FME is daarom blij met de samenwerking 

met VEMW en de financiële steun van EZK.  FME doet nog de suggestie om via het RVO en de EML 

systematiek meer bekendheid te geven aan Project 6-25 en het Programma verduurzaming industrie.    

https://www.rijksoverheid.nl/documenten/rapporten/2021/11/26/resultatenbrochure-convenanten-meerjarenafspraken-energie-efficientie
https://www.6-25.nl/
https://verduurzamingindustrie.nl/home/default.aspx


Gebrek aan inzicht in energieprijs referentie  

FME heeft kritiek op de planning van deze EML consultatie en het ontbreken van een duidelijke 

energieprijs als referentie. Voor deze EML lijst zijn de energieprijzen van 1 oktober 2021 als 

referentie genomen. Sinds de inval van Rusland in de Oekraïne zijn energieprijzen van bijvoorbeeld 

gas gestegen met een factor 6-7. Eind augustus lag dit zelfs op een factor 10. FME had liever gezien 

dat actuele energieprijzen van TNO bekend waren gemaakt bij de start van deze consultatie. Juist 

vanwege de hoge energieprijzen dalen immers de terugverdientijden en zullen er meer maatregelen 

verplicht genomen moeten worden. Op zich is daar niets op tegen maar bedrijven moeten nog wel in 

staat zijn om alle maatregelen in de praktijk te nemen.  

Praktische uitvoerbaarheid  

Daarvoor moeten we wel enkele seinen op groen staan zoals: beschikbaarheid van liquide middelen, 

in- en externe expertise, personeel om de maatregelen uit te voeren inclusief verbouwingen, 

vergunningverlening waar nodig, afstemming tussen de gebruiker en eigenaar van gebouwen en in 

sommige situaties ook aanbod van duurzame energie. Bij het overschakelen van fossiele 

brandstoffen naar groen gas, waterstof of elektrificatie moet dat wel aanwezig zijn. In grote delen 

van Nederland kampen bedrijven met congestieproblematiek.  

Liquiditeit  

Liquiditeit vraagt om extra aandacht. Nu veel bedrijven energierekeningen moeten betalen die een 

factor 6-7 hoger zijn t.o.v. begin 2022 staan bedrijven door een stapeling van uitdagingen. Ze moeten 

hogere energieprijzen betalen, investeren in energiebesparing en verduurzaming en hun werknemers 

-die ook last hebben van de gestegen energieprijzen- vragen logischerwijs om prijscompensatie. 

Tenslotte moeten de bedrijven in staat zijn om alle toegenomen kosten inclusief gestegen 

materiaalkosten met succes door te belasten aan hun klanten in binnen- en buitenland.   

Het kabinet heeft bij de Miljoenennota een uitgebreid pakket gelanceerd om huishoudens te gaan 

steunen in de betaling van de energiekosten. Voor het bedrijfsleven is zo’n pakket vooralsnog niet 

beschikbaar.  

Aanbeveling FME 

FME heeft als grootste zorg dat de EML maatregelen financieel en praktisch uitvoerbaar zijn door alle 

bedrijven en doet daarom één aanbeveling:  Laat het bevoegd gezag bedrijven de mogelijkheid 

geven de wettelijke energiebesparing- en CO2 reductieplicht zo praktisch mogelijk in te vullen. Het 

is immers ook in hun eigen belang.   

   

Voor een serie inhoudelijke opmerkingen en verbeteringen verwijst FME gemakshalve naar de 

reactie van VNO-NCW en MKB Nederland van 19 september.  

  


